


QUADERNS: Preteníem parlar de la relació arquitecres-Administració des del 
puiit de vista dels arquitectes cam tu que, des de fqra, han treballat per ella. 

NADAL: S'esti formant una nova Administració en aquest país. És 
un moment bastant singular que es caracteritza per la il.lusió i les 
ganes de fer les coses ben fetes, tot i que ja s'estan reproduint alguns 
dels vicis que hi havia a I'Administració central, com la manca de 
flexibilitat i la burocratització. És una Administració més accessi- 
ble, els seus gestors són coneguts, la relacio és molt més directa, i 
en principi més ficil. Entre agafar el telifon i passar-te tot el matí 
pendent d'una conferencia arnb Madrid i amb un senyor al qual 
no li coneixes la cara. i haver de oarlar en castelli. a ooder fer-ho , A 

amb una persona d'ací, que coneixes, hi ha un canvi radical. Perb 
hi ha coses basiques que no han variat: per exemple, la llei de Con- 
tractació de I'Estat, que és la causa de la majoria dels vicis que s'han 
detectat en el camp de la construcció, en el camp de la producció 
arquitectbnica. Els problemes de la contractació oficial continua- 
ran mentre no hi hagi un mecanisme efectiu per evitar unes baixes 
brutals aplicades a uns pressupostos que ja són, en general, molt 
baixos. Aquesta llei i la competencia entre empreses han provocat 
la paralització d'un gran nombre d'obres. Nosaltres, per exemple, 
hem tingut el sw de Manlleu aturat més d'un any. 

Seguint aquest procediment, l'estalvi inicial es veu anul.lat des- 
prés d'una rescissió i d'una nova contractació, i inevitablement el 
procés acaba amb l'actualització dels preus. El de la contractació 
és un punt bbic que, segons que sembla, no hi ha manera de millo- 
rar. He parlat amb gent que ocupa carrecs importants a I'Adminis- 
tració i que diuen: xestem lligats de peus i mans. La llei de 
Contractació de l'Estat no la pot fixar la Generalitat, ve dictada des 
de Madrid.. 

Personalrnenr, has notar canvis entre l'organització de I'Administració lo- 
cal dels anys 1976 o 1977 i la d'ara? Tenim la impressió que I'accesribilitat a 
que et refereixes era un dels avantarges que espadia trobar a i'inici i que ja s'es- 
ti perdenr una mica a mesura que les estmctures es van fent més complexes. 

Bé, la meva experiencia tampoc no serveix, perqui I'any 77, quan 
estivem fent l'encirrec d'en Solans, ell, que va triar els arquitectes, 
va ser inicialment el nostre inte<locutor, pero després ens virem 
haver d'entendre amb Madrid. Es a dir, vaig passar tot el calvari 
d'anar a Madrid a les revisions dels projectes, que eren freqüents, 
que demanaven molt, t'exigien molt en comparació amb el que ve- 
níem fent. En aquells moments, en Solans feia una funció que ana- 
va més enlli de la d'un home que es limita fredament a fer uns 
encirrecs, era una mica el protector de tots nosaltres, dels qui vam 
tenir aquells projectes. Per exemple, quan tenia un problema amb 
RENFE perqui no desocupaven amb prou celeritat els solars, fent 
una trucada a en Solans, que estava molt ben considerat, allb es re- 

solia en 24 hores. Fins i tot podíem confiar que si a Madrid la cosa 
grinyolava excessivament també ens donaria un cop de mi. Perb 
bé, amb tot, no es podien fer excepcions, aquells projectes havien 
de complir literalment la normativa editada pel Ministeri. 

Tenim una cena sensació de perdua progressiva de la possibilitat d'enten- 
dre's amb un interlocutor sintetic al qual li puguis plantejar els problemes de 
bombers, de minusvilids, pero dins del ~roiecte en si. A mesura aue i'Admi- . . 
nistració va generan1 estructures més perfeccionades, es multiplica en una serie 
d'individus especialitzats Que només volen ~ a r l a r  de la seva oarcel.la i de res 
més, que no poden admetre que un prajecte té prioritatr i elements que s'han 
de subordinar els uns als altrer. 

Quan aquesta Administació estava menys estructurada anaves 
a parlar amb el cap de semei i aquest reunia en una mateixa persona 
les condicions a que us referiu. Era el qui et feia l'encirrec, el qui 
t'havia proposat com a tecnic, el qui feia de client, el qui vivia el 
procés de projectació com si fos seu i el qui et donava les pautes 
d'actuació. Després, tot aixb s'ha anat organitzant, perqui no es po- 
den atendre totes aquestes so1,licituds a mesura que va creixent el 
volum d'obres i d'actuacions que s'han volgut fer. Evidentment la 
cosa s'ha complicat i ara ja no és tan ficil d'accedir al cap de servei; 
abans teníem la sensació que quan hi havia una ordenanca una mi- 
ca absurda podies interpretar-la a la teva conveniencia comptant amb 
la complicitat de la persona que t'havia confiat el treball. En aquest 
moment les coses es fan en un sentit molt més literal, una altra ve- 
gada atenent més la lletra que l'esperit. L'Administració es torna 
més formalista en I'exigincia del compliment de la normativa per- 
que segurament és molt difícil, quan el volum d'obra creix, mou- 
re's en el terreny de les excepcions o de les interpretacions i les 
diferents situacions acaben fatalment per ser codificades. 

Aixb és el mateix que passava quan, essent més joves, nosaltres 
érem a la Junta de Govern del Col.legi. H i  havia afers que des de 
la nostra condició d'arquitectes hauríem resolt sense dificultat no- 
més fent servir el sentit comú, sempre teníem l'advocat al cos- 
tat que ens deia: ncompte que el procediment administratiu és vital» 
i acabivem havent de variar la resolució inicial. Aquesta és una de 
les coses quejo vaig aprendre en aquest cas, i que després m'ha ser- 
vit molt: ja pots tenir tota la raó del món pero el procediment, que 
esta molt per damunt del teu raonament, és qui imposa les regles 
del joc. Aixb és la burocracia, una miquina terrible que exclou la 
relació personal i que actua com una cotilla i aquesta cotilla, si la 
pregunta va per aquí, jo crec que esta creixent excessivament. 

Amb tot, el ~ a í s  ha viscut i viu encara un moment de molta il.1~- 
sió. És estimulant veure com, en general, el nou funcionariat, entre 
el qual hi ha gent molt jove, actua amb un esperit molt diferent 
del que havíem conegut nosaltres. Hi  ha més participació i un afany 
innegable per fer les coses bé. Potser s'esti exagerant una mica, s'es- 
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ian establint una serie de controls molt grans, molts d'ells regla- 
mentats, hi ha uns senyors que et revisen el projecte, tant des del 
punt de vista de les ordenances com des del punt de +a de la qua- 
litat de constnicció, d'adequació al pressupost, etc. Es empipador, 
pero al final representa un ajut perqu& penses <<ja tinc la garantia 
que el projecte compleix tots els requisitsa, perb ben bé tampoc no 
acaba de ser cert, perque després s'encobreixen unes altres actuacions. 

Es padria parlar de diferencies entre els diversos depmaments de 1'Adrni- 
nistració? 

No, potser sorprenen en algun cas les,difer&ncies econbmiques 
que s'estableixen en els punts de partida. Es evident que cada depar- 
tament s'ha conformat a la mida de la persona que hi ha al seu da- 
vant, i la personalitat de cadascun dels responsables s'ha traslluit, 
s'ha detectat en les actuacions. Per exemple, en Josep Benedito va 
ser el primer que va demanar una certa uniformitat en els projectes 
pel que fa a la presentació. Aquest és un tema en que potser s'esti 
exagerant una mica, i ells també ho veuen. Estan fent esforgos per 
unificar els preus d'un departament a l'altre, per passar-se informa- 
cions, etc. Pero per ara cada departament té les seves pautes de pre- 
sentació. Abans de comencar un projecte ja comencen per donar-te 
un patracol d'informació que fa una mandra terrible de Ilegir, per- 
que generalment aquestes coses són de sentir comú, perb les has de 
Ilegir, per si te'n deixes alguna i t'obliga a un nou esforc suplemen- 
tari. (No us fa una mica de pinic quan us donen aquel1 paquetet? 

A Madrid em van dir una cosa que em va quedar gravada: «el 
projecte literari és molt més important que el projecte grificn. Tu 
faras uns plinols meravellosos, ho hauras dibuixat absolutament tot, 
els tirants del cel ras, el filferro cargolat a la dreta o a l'esquerra, 
una roseta ..., molt bé, aixb és perfecte, pero no serveix de res si des- 
prés no té una descripció literal en el quadre de preus i no figura 
en el pressupost. En canvi, pots tenir una cosa no dibuixada pero 
perfectament descrita en paper, i valorada, i allo ho podris exigir. 

S'esti donant una especialització dels arquitectes que tendeix a 
una divisió del treball que a mi em sembla molt perillosa. És a dir, 
abans l'arquitecte assumia tots els aspectes de la professió, era el res- 
ponsable de tot. Ara també ho és, pero en canvi és un responsable 
que no és absolutament coneixedor de totes les parts. Avui, tu aga- 
fes un projecte i el comences a subdividir en apartats, i et reserves 
només el que en diem el disseny, el dibuix, pero després l'estructu- 
rala dones a un, les instal.lacions a un altre, el geotecnic li dones 
a un tercer, la redacció dels papers a un altre, etc. ;Que esti pas- 
sant? Que molts arquitectes van a una obra i si no tenen en cada 
cas l'apuntador al seu costat no saben que han de dir. Jo record0 
els arquitectes que havia conegut quan estudiava, que tenien res- 
posta per a tot. A w i  ens inhibim de tal manera que sense l'informe 

al costat som incapaces de qualsevol cosa. Aixb és dolent. A mi 
m'agradava una mica la figura de I'arquitecte integral, que responia 
a la formació que donaven les escoles abans. Per exemple els edifi- 
cis de SEAT de la placa Cerda, el canbdrom de Meridiana, la facul- 
tat de Dret, i altres edificis que són molt representatius de 
l'arquitectura de Barcelona dels anys cinquanta als seixanta, esta- 
ven en mans d'uns senyors que ho assumien absolutament tot i es 
nota, tot és molt més coherent, esti molt lligat, pero en canvi fan 
poques filigranes. Aquest sentit unitari va en benefici del projecte, 
es veu que hi ha una idea absolutament lineal, que aquella persona 
ho ha portat absolutament tot i que entre les parts no hi ha disso- 
nincies. 

En canvi, ara, sovint I'estructura «la posa. el calculista tot i que 
és una part irrenunciable d'un projecte perque pot arribar a con- 
formar l'espai i ser un element de composició importantíssim. 1 aixb 
repetit en diverses kees és un camí molt perillós, perque aleshores 
I'arquitectura queda reduida a un pur joc estetic, i jo penso que hi 
ha d'haver quelcom més al darrera. L'arquitectura també té molt 
a veure amb l'art de constniir. N o  ho oblidem. 

En tat cas, a aquesta relació que hi ha entre I'AdministraciÓ i I'arquitecte 
de despatx privat, tu li veus un futur de funcionarnent facil i actiu. De fet l'Ad- 
ministració, a mesura que s'esti organitzant, esta creant la seva propia plantilla 
de recniw ... 

iVols dir que aixb al final acabi en l'organització dels seus pro- 
pis tallers de projectació? Bé, aixo podria ser greu. Aleshores repe- 
tiríem una altra vegada l'experiencia de YAdministració central i 
precisament un dels avantatges d'ara és que per primera vegada s'in- 
corporen als projectes oficials gent que no pertany a l'Administració. 

Potser s'ha passat d'un extrem a l'altre, és a dir, abans tots els 
projectes els feia l'Administració amb els seus arquitectes, i ami  es 
fan quasi tots a fora. Em penso que ara els resultats són molt mi- 
1101s i si volem evitar una involució cal corregir les desviacions i 
els abusos produits, tant per la tendencia dels arquitenes a oblidar 
les dades de partida com per la manca d'objectivitat que aquestes 
dades, de vegades, comporten. En tot cas, la lluna de me1 entre ar- 
quitectes i Administració no exclou I'existencia d'unes condicions 
de treball-gestió, terminis, normatives, preus, honoraris, que són 
sovint poc raonables, i hem de lamentar que la seva imposició hagi 
passat de l'excepció a la regla. Hem de convenir que l'exercici de 
la professió és duríssim i demana molta salut. 

El rirme de rreball és propi d'aquests palítics que et fan pensar: scararn, 
han de tenir salut aquesta gent ... n 

Amb els arquitectes esti passant el mateix, has de tenir una salut 
de ferro per exercir la professió. El normal seria que al llarg de la 
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text i rematades usualment per una pobra qualitat constructiva. 
Aquest sistema ja es va comencar a trencar els anys setanta amb al- 
guns encirrecs periferics que varen propiciar unes primeres respos- 
tes, encara molt minses i limitades, i que no varen servir per gaire 
més que per iniciar una conscienciació que, amb la perspectiva dels 
anys, apareix com un primer aprenentatge que deixava entreveure 
el que podia ser el futur que ara comencem. 

Aquests canvis han propiciat el comencament d'una nova ma- 
nera de fer molt diferent i millorada que ha permhs l'accés a l'obra 
pública de gran quantitat de professionals que, engrescats amb la 
nova tasca, han aportat moltes i noves idees que es concentren en 
un rellancament evident de la vitalitat arquitectbnica del país. 

Dic que és un comencament perque la famosa roda ha comen- 
eat a trencar-se per dos costats, pero el tercer, el tema contractual, 
continua intacte i recolzat en una legislació, la llei de Contractes 
de I'Estat, que demana des de fa anys una actualització i raciona- 
lització. 

Malauradament, també en aquest cas la pressió centralista im- 
pedeix la confecció d'una llei a través dels organismes legislatiu i 
executiu (Parlament-Generalitat) del nostre país que s'adapti més 
a les contractacions i a les nostres empreses (que també pateixen 
igual com els tecnics les dificultats de seguiment contractual). Les 
empreses de caire mitji i petit tenen cada dia més problemes per 
presentarse -i guanyar- adjudicacions, a causa de la terrible pres- 
sió -economica i de mitjans- que ofereixen les grans empreses de, 
I'Estat, que basen una bona part del seu potencial a agafar massiva- 
ment contractacions pertot arreu per mitji de baixes generades per 
les previsions de revisió dels preus que posteriorment intentaran 
aplicar; aquesta manera de fer a que estan acostumades prové direc- 
tament de l'etapaanterior en que la roda ja comentada afavoria una 
entesa continua entre tots els graons que hi intervenien. 

Pero en l'etapa actual aquesta problemitica incideix molt nega- 
tivament en els resultats economics i constructius de l'obra públi- 
ca; aquesta incidencia negativa es reflecteix de manera molt definida 
en alguns camps: 

En la politica plessuposthria de les AdministracionspúblEqtres. El 
desfasament que inevitablement es produeix en la major pan d'obres 
del país fa que les previsions d'un any per l'altre quedin hipoteca- 
des perla excessiva cirrega addicional dels reformats de les liquida- 
cions no previstes en els pressupostos inicials. 1 aixo és molt greu; 
més greu encara si tenim en compte que les possibilitats pressupos- 
tbies d'Ajuntaments i Generalitat són molt minses, o per una llei 
de Regim local desfasada o per unes competencies economicament 
escanyades per la pressió gelosa de 1'Administració central. 

En el contvol qualitatitu de la construcczó. Una altra incidencia 

d'aquest problema s'esdevé en el difícil control de les qualitats de 
construcció. La primerareacció de les empreses amb obres de baixa 
-temeraria. és comencar una lluita infernal contra la Direcció Tic- 
nica per tal de rebaixar les qualitats i modificar alguns extrems pre- 
vistos en el projecte. 

Com que en aquest aspecte els thcnics estem, em penso, cada 
dia més a l'altura de les circumstincies, aconsegueixen pocs canvis 
en aquest camp, pero la guerra economica de les obres és terrible 
i cal estudiar molt a fons i amb seriositat el projecte i els plans de 
control i ser molt estricte en tota la resta de temes. Moltes vegades 
aquesta situació no esti propiciada voluntiriament per les empre- 
ses sinó que senzillament és el mal costum heretat en que no es trac- 
tava tant d'edificaruna obra com de treure'n el maxim suc economic, 
encara que fos amb actuacions en el Iímit de la legalitat. En aquest 
aspecte jo crec que l'empresa ha de generar uns beneficis, pero cal 
que aquests estiguin basats en l'eficicia, la intel.lig&ncia i l'honeste- 
dat dels seus dirigents i plantilles i no en un mercadeig especulatiu. 
No  ens podem permetre que les empreses del país deixin de ser ncons- 
tructores* per passar a ser econtractistes» en el sentit legal del terme. 

Tot aixo convé que sigui estudiar en l'actualització de la legisla- 
ció de Contractes de l'Estat. No puc ser massa optimista, pero, quan 
penso que de moment tot s'estipreparant absolutament de manera 
eharmonitzadan des del poder central i a més amb l'agreujant que 
sembla que solament hi participen juristes sense cap participació 
de I'Administració perifhrica ni de tecnics implicats. 

En l'actuació dels ticnics. Finalment, els arquitectes i tecnics en 
general, que dins el control necessari d'una obra es veuen obligats 
a discutir de coses que no tenen res a veure amb una direcció d'obra 
(que hauria de ser el seguiment constructiu i no l'haver d'estar dia 
a dia intentant convencer l'adjudicatari sobre temes que queden prou 
reflectits en els plinols i en altres documents del projecte i que no 
admeten discussió). 

Si com a arquitectes no tenim el nostre esperit preparat per gua- 
nyar aquest desafiament, anirem reduint l'imbit competencia1 i per 
tant no baurem utilitzat aquesta possibilitat de convertir -una al- 
tra vegada- la nostra arquitectura en una activitat capdavantera de 
la vida artística del nostre país. 

L'arribada en els diversos graons de responsabilitat de l'Admi- 
nistració de persones no contaminades i amb saba nova ha propi- 
ciat un desenvolupament interessantíssim de la nostra obra pública. 
En aquest millorament hi han intervingut factors de condició molt 
diferent. 

. 

Duna  banda, la major part de gent arriba amb una experiencia 
de ncarrer. i d'esperit obert a I'exterior (tant els polítics com els 
tecnics) i, per tant, en general no s'hi troben actituds excloents que 
impossibilitarien una tasca autentica de creació. 
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De I'altra, la consciencia per part de tothom que per aquest ca- 
mí es poden fer coses importants. Perb no aixequem les campanes 
al vol; la tendencia podria minvar i donar pas a una nova situació 
en la qual es tanqués l'obertura que ha propiciat aquest bulliment 
arquitectbnic. Perque el moviment actual és interessant en el sentir 
que els departaments de YAdministració (Ajuntaments, Generali- 
tat, etc.), llevat d'algunes excepcions conegudes, deixen participar 
tots els corrents que I'eclecticisme actual permet sense ser propi- 
ciats per cap dirigisme cultural; i és aquesta llibertat que fa que l'ac- 
tivitat arquitectbnica de l'obra pública ultrapassi en aquests moments 
el seu imbit estricteper ser estudiada com un fenomen bastant atípic. 

Després d'uns inicis difícils, perqui la rnajor part dels professio- 
nals no estivem acostumats al rigor d'execució que exigeixen els 
projectes oficials, crec que a poc a poc estem demostrant que a ni- 
ve11 de la nostra capacitat en les documentacions anem guanyant 
dia a dia aquells nivells de seriositat professional sense la qual no 
seria pos'sible un control com més va més acurat de les obres. Ens 
queda encara molt per recórrer, pero crec que hern de saber anar 
guanyant aquesta lluita per fer de la nostra activitat arquitectbnica, 
en relació amb la gestió pública, un bon exemple; i tot aixb sera 
possible a través d'una conscienciació profunda que, en la mesura 
que tots sapiguern millorar la nostra activitat, podrem assolir I'ob- 
jectiu de perfeccionar a través del nostre imbit el conjunt de l'Obra 
Pública del nostre país. 1 si a més fa maco, com sovint sol succeir 
darrerament, tindri molt de merit. 


